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در تلاش هستند 
تا خاويار ايراني را 
دوباره به جه�ان معرفي كنند كه از گوش�ه و 
كنار خبرهايي در خصوص كاهش 90درصدي 
توليد آن به گوش مي رسد. ماهياني كه خاويار 
آنها به عنوان مرواريد س�ياه خزر ش�ناخته 
مي  شود و سال هاست سازمان شيلات مدعي 
است كه با رهاسازي ميليون ها ماهي در سال، 
بقاي آنها را تضمين كرده است. مسئله  اي كه 
نه تنها با وضعي�ت ذخاير ماهي�ان خاوياري 
درياي خ�زر همخواني ندارد، بلك�ه نماينده 
مردم قائمش�هر در مجلس نيز معتقد است با 
بررسي هاي انجام شده، شيلات كشور سالانه 
تنها 10 الي 15 هزار قطعه بچه ماهي به درياي 
خزر انتقال داده كه عملًا هيچ نقشي در احياي 
ماهيان خاوياري خزر نداشته است. البته در 
اين بين بخش خصوصي با سرمايه گذاري هاي 
هنگفت موفقيت هايي كسب كرده و نام خاويار 
خ�زر را همچن�ان زنده نگه داش�ته اس�ت. 

    
خاويار ايران از ديرباز به عنوان مرواريد سياه خزر 
شناخته مي شود و در سراسر دنيا خريداران بسياري 
دارد. با اين حال طي س��ال هاي گذشته، قاچاق و 
صيد بي رويه، آلودگي آب دريا، ورود انواع فاضلاب ها 
و آلاينده ها موجب ش��ده اس��ت تا نسل ماهيان 
خاوياري در بزرگ ترين درياچه بس��ته جهان در 
معرض خطر جدي انق��راض قرار گي��رد و امروز 
مسئولان از كاهش 90 درصدي آن خبر دهند. حالا 
با اين شرايط كه بيم آن مي رود ماهيان خاوياري 
براي هميش��ه از درياچه خزر خداحافظي كنند، 
مسئولان تازه يادش��ان افتاده است كه نام خاويار 

ايراني را دوباره بر سر زبان هاي بيندازند و با جديت 
تمام روند برندسازي اين محصول را طي كنند. 
   انقراض آبزيان خزر دور از انتظار نيست

با اينكه گفته مي شود شيلات ايران اقدامات خوبي 
در خصوص رهاسازي بچه ماهيان خاوياري انجام 
داده است، عبدالله رضيان، نماينده مردم قائمشهر در 
مجلس شوراي اسلامي با بيان بررسي هايي كه انجام 
داده است، به خبرنگار »جوان« مي گويد: »متأسفانه 
به رغم ادعاي سازمان شيلات در خصوص رهاسازي 
س��الانه چندين ميليون بچه  ماه��ي خاوياري در 
درياي خزر، سالانه تنها 10 الي 15 هزار قطعه ماهي 
به خزر انتقال داده شده است.« البته اين مقدار هم با 
توجه به اينكه سال هاست درياي خزر به دليل ورود 
انواعي از فاضلاب ها و مواد سمي از درصد بالايي از 
آلودگي ها برخوردار است، اميدي به بقاي آنها وجود 

ندارد.  با اين تفاسير حالا ميزان خاويار درياي خزر 
تا 90 درصد كاهش يافته است و مديركل شيلات 
اس��تان گيلان در اين باره مي گويد: »متأس��فانه 
ميزان تكثير ماهيان خاوياري در گيلان به »صفر« 
رسيده است.« اسحاق شعباني ادامه مي دهد: »بيم 
آن مي رود كه علاوه بر ماهي��ان خاوياري، ماهيان 

استخواني هم در معرض انقراض قرار گيرند.«
   چين توان رقابت با ايران را ندارد

حالا با اين ش��رايط كه مديركل ش��يلات گيلان از 
كاهش صددرص��دي تكثير ماهي��ان خاوياري در 
گيلان خبر مي دهد، مي توان به راحتي اين آمار را به 
سراسر درياچه خزر تعميم داد. با اين حال هنوز هم 
مازندراني ها به جهاني شدن نام تجاري خاويار ايراني 
اميد دارند؛ چراكه به رغم اتفاقات ناگواري كه براي 
ماهيان خاوياري رخ داده است، بخش خصوصي با 

سرمايه گذاري هنگفت در مازندران، توانسته است 
با تصفيه آب خزر در اس��تخرهاي محافظت شده و 
حذف عوامل تهديدزا، بقاي مرواريد س��ياه خزر را 
تضمين كند.   در اين رابطه نماينده مردم قائمشهر 
در مجلس مي گويد: »خوش��بختانه با ورود بخش 
خصوصي، سالانه 3 ميليون تن خاويار در مازندران 
توليد مي شود.« رضيان با اشاره به اينكه در استان هاي 
ديگر هم تلاش هايي در راستاي احياي خاويار ايراني 
صورت گرفته اس��ت، مي افزايد: »ب��ه رغم احداث 
استخرهاي ماهي در استان هايي چون قم به اين دليل 
كه آنها از منابع آبي خزر بهره مند نيستند، نمي توانند 
از همان كيفيت مطلوب خاويار خزر بهره ببرند.« وي با 
اشاره به اينكه در اين خصوص كشورهايي چون چين 
و ژاپن هم تلاش هاي��ي كردند تا محيط درياي خزر 
را در منطقه خودشان ايجاد كنند و دست به توليد 
ماهيان خاوياري بزنند، ادام��ه مي دهد: »آنها هم با 
شكست مواجه شدند و اكنون تصميم به اين گرفته اند 
با سرمايه گذاري و انتقال دانش به كشورهاي حاشيه 

خزر، از مزاياي توليد اين محصول بهره ببرند.«
   توليد خاويار فرصتي براي اشتغالزايي

خاويار ايران كه از محبوبيت خاصي در سراسر دنيا 
برخوردار اس��ت، ظرفيت هاي اقتصادي مطلوبي را 
براي كشور ايجاد مي كند، به طوري كه به گفته جواد 
صالحي اصفهاني، استاد اقتصاد دانشگاه ويرجينيا تك، 
خاويار از نظر اقتصادي نسبت به صنايعي چون نفت 
و پتروشيمي از توانايي بالاتري براي ايجاد اشتغال 
برخوردار اس��ت. در اين باره رضيان، نماينده مردم 
قائمشهر در مجلس شوراي اسلامي مي گويد: »در 
حال حاضر شركت هاي زيادي هم راستاي استخرهاي 
پرورش ماهي خصوصي شهرستان جويبار ايجاد شده 
است. اين شركت ها از پوست ماهيان، كيف و از امعا و 

احشاي آنها نخ بخيه توليد مي كنند.«

   بوشهر: استاندار بوشهر از افزايش 1/5 برابري كسب رتبه هاي زير 
هزار كشوري كنكور امسال در استان بوشهر خبر داد. مصطفي سالاري 
گفت: با برنامه ريزي صورت گرفته ش��اهد بهب��ود وضعيت آموزش در 
استان هستيم و بايد براي بهبود اين وضعيت تلاش بيشتري شود. وي 
با اشاره به 1/5 برابر شدن رتبه هاي زير هزار داوطلبان استان بوشهر در 
كنكور سراسري افزود: توجه به تمام مقاطع تحصيلي جهش اساسي تري 
در قبولي هاي كنكور به دنبال دارد و نبايد در اين زمينه فريب حرف هاي 
عوامگرايانه را خورد. استاندار بوشهر به اجراي طرح تقويت بنيه علمي 
در همه مقاطع تحصيلي استان بوشهر اشاره كرد و ادامه داد:  با اجراي 
اين طرح شاهد افزايش تعداد قبولي هاي دانش آموزان استان بوشهر در 

رشته ها و دانشگاه هاي خوب خواهيم بود. 
   س�منان: نماينده مردم شهرستان هاي سمنان، مهديشهر و سرخه 
در مجلس ش��وراي اس��لامي از راه اندازي قطار محلي سمنان - مشهد 
در مهرماه س��ال جاري خب��ر داد. احمد همتي به مطالب��ه مردم حوزه 

انتخابيه درخصوص قطارمحلي س��منان 
- مش��هد و وعده مس��ئولان راه آهن اشاره 
 كرد و گفت: قطار محلي سمنان - مشهد و 
س��منان- تهران يكي از خواسته هاي بحق 
مردم حوزه انتخابيه است و حدود 300 هزار 
نفر از مردم سه شهرستان سمنان، مهديشهر 
و س��رخه از اين قطار و امكانات اين ايستگاه 

اس��تفاده مي كنند. وي افزود: قطار محلي كه خواسته مردم شريف حوزه 
انتخابيه است طبق نامه ارسالي مهندس زادخور مديركل راه آهن شمال شرق 
بايد در تاريخ 10مهرماه راه اندازي شود. نماينده سمنان، مهديشهر و سرخه 
در ادامه اظهار داشت: پيگير قطار حومه اي گرمسار به سمنان هم هستيم و 
طبق گفته هاي آقاي آخوندي وزير راه و شهرسازي قطار حومه اي تا سمنان 
ادامه پيدا خواهد كرد. همچنين با پيگيري هاي دفتر نماينده و فرمانداري 
سمنان با وعده زادخور مديركل راه آهن شمال شرق در خصوص مسير دوم 

زيرگذر خيرآباد اين پروژه نيز در مهرماه انجام مي شود.
   كردستان: مدير جهاد كشاورزي شهرستان سروآباد از پيش بيني 
برداش��ت 13هزار و ۷۲0 تن انگور رش��ه در س��روآباد خبر داد. مجيد 
قاسمي نژادگفت: به طور متوسط در هر هكتار ۷ تن انگور رشه برداشت 
خواهد شد كه پيش بيني مي شود در مجموع 13 هزار و ۷۲0 تن انگور 
رشه در شهرستان در سال جاري برداشت شود. وي با اشاره به جشنواره 
»انگور رشه« شهرستان سروآباد، افزود: از يكهزار و ۷۶0 هكتار باغ انگور 
رشه ديم در شهرستان س��رو آباد، يكهزار و 330 هكتار آن بارور است. 
قاسمي نژاد هدف از برگزاري جشنواره انگور رشه سروآباد را شناسايي و 
معرفي ظرفيت هاي انساني و طبيعي اين شهرستان عنوان كرد و افزود: 
حفظ آب و خاك، جذب س��رمايه گذار و تجليل از انگوركاران نمونه از 

اهداف برگزاري اين جشنواره است.

در شرايطي كه كارشناسان تخريب پوشش گياهي، 
جنگلي، فرس��ايش خاك و س��اخت و س��ازهاي 
غيراصولي در مسير عبور سيلاب و همچنين سازه ها 
و پل هاي احداثي روي رودخانه ها را از جمله عوامل 
مهم بروز سيلاب هاي اخير استان گلستان عنوان 
مي كنند برخي مس��ئولان اخيراً مدعي ش��ده اند 
تنها راه نجات گلس��تان از س��يل، احداث سدهاي 
بيشتر است! سازه هايي كه بيش از نيم قرن است در 
تمام دنيا به عنوان عامل اصلي تغيير زيستگاه هاي 
آبي و اكوسيس��تم هاي كنار رودخانه اي و نابودگر 

محيط زيست شمرده مي شود! 
طي روزهاي اخي��ر و در پي  بروز چند س��يلاب در 
قسمت هاي مختلف استان گلستان در فصل تابستان 
معاون شركت آب منطقه اي گلس��تان اعلام كرد: 
كنترل سيل در استان گلستان نيازمند احداث سد 
است! سيد محسن حسيني با بيان اينكه ساخت سد 
در استان گلستان به ويژه براي كنترل سيلاب هاي 

بهاره و تابستانه ضروري است، افزود: زماني كه بارش 
بيش از حد معمول متداول باشد امكان وقوع سيل 
بسيار بالاست و در استان گلستان سيل ها معمولاً به 
دو بخش بهاره و تابستانه تقسيم مي شوند. بنا به گفته 
حسيني در بارش هاي بهاره مدت زمان بارش طولاني 
و مقدار بارش كم است و گاهي با ذوب برف نيز همراه 
مي شود، اما سيل هاي تابستان به علت شدت زياد و 

مدت كم خسارات بيشتري به بار مي آورد!
اين در حالي است كه گزارشات اداره كل هواشناسي 
استان گلس��تان ميزان بارش هاي اين استان از اول 
مهر 95 تا ۲۶ شهريور9۶ را تنها 38۶ ميليمتر عنوان 
كرده كه از كاهش 3۷ درصدي بارش ها نس��بت به 
مدت مشابه سال آبي قبل حكايت مي كند. همچنين 
ميزان روان  آب هاي رودخانه هاي استان هم نسبت 
به سال گذشته با كاهش۶0 تا 80 درصدي روبه رو 
شده اند. وضعيتي كه گلستان را در دسته چهار استان 
نخست كشور در بحث بحران آب و خشكسالي جا 

مي دهد و با استناد به نقش��ه هاي ماهواره اي نشان 
مي دهد خشكسالي مهمان 30 سال آينده گلستان 
خواهد بود! در چنين شرايطي نه تنها بهره برداري از 
13 سد مخزني در دست اجراي استان توجيه ندارد، 
بلكه با توجه به افت شديد ذخيره و ظرفيت سدهاي 
موجود نيز جز هدررفت پول و آس��يب هاي زيست 

محيطي بيشتر نتيجه اي نخواهد داشت. 
   احداث سد در شرايط خشكسالي !

در ح��ال حاض��ر 14 س��د مخزن��ي ب��ا ظرفي��ت 
ذخيره س��ازي300 ميليون مترمكع��ب براي مهار 
س��يلاب، تأمين آب آش��اميدني و كش��اورزي در 
استان احداث شده و در دس��ت بهره برداري است! 
سدهايي كه بنا به گفته مديرعامل شركت سهامي 
آب منطقه اي گلستان بيش از 90 درصد ظرفيت آنها 
خالي است و تنها يك دهم ظرفيت سدهاي گلستان 
آب دارد! علي نظري در اين خصوص مي گويد: اكنون 
30 ميليون مترمكعب از ظرفيت حدود 300 ميليون 

مترمكعبي سدهاي استان پرآب است. با اين وجود 
نظري معتقد است همچنان اين استان نياز به ساخت 
سد دارد و در اين رابطه موافقت جذب 9۲/۲ ميليون 
يورو معادل 3 هزار و 800 ميليارد ريال از بانك توسعه 
اسلامي براي ساخت سد قره چاي و زرين گل گلستان 
اخذ شده است و با اين اعتبار طي پنج سال شبكه هاي 
پاياب سد قره س��و و زرين گل به صورت مدرن اجرا 
مي شود. نظري با بيان اينكه گلستان در شرايط نرمال 
يك ميليارد و ۲50 ميليون متر مكعب آب سطحي 
دارد، مي گويد: تاكنون ۷۲ درصد از آب هاي سطحي 
استان از طريق سد سازي و آب بند مهار شده است. 
در شرايطي كه كارشناسان وقوع سيلاب هاي اخير 
استان گلستان را معلول كاهلي مسئولان استان براي 
مقابله با تخريب پوشش هاي گياهي و برداشت بي رويه 
از نواحي جنگلي و درختان كهنسال اين خطه عنوان 
مي كنند و همچنين گزارشات مستند بر كم آبي و 
خالي بودن ظرفيت سدها در شرايط كم آبي دلالت 
مي كند ساخت سدهاي بيشتر اقدامي غير فني، فاقد 

توجيه و غيرمنطقي به نظر مي رسد. 
  سد، عامل اصلي افت منابع آب زيرزميني 

 جداي از بي توجهي به عوامل اصلي بروز سيلاب هاي 
دهه هاي اخير اس��تان گلس��تان، نادي��ده گرفتن 
اثرات مخرب س��دهاي متعدد و فاق��د توجيه كه 
زيستگاه هاي آبي، اكوسيس��تم رودخانه اي، منابع 
زيرزميني آب و خاك استان را مورد تهديد قرار داده، 
اين مسئله مقوله اي است كه اهمالكاري و اقدامات 
غير كارشناسي مسئولان گلس��تان براي مقابله با 
سيلاب ها را بيش از پيش نمايان مي سازد. پيشنهاد 
احداث سد بيشتر در گلستان در حالي به عنوان يك 
راهكار از سوي مسئولان عنوان مي شود كه اين روش 
در بسياري از كش��ورهاي دنيا منسوخ شده است 
و تهديدي براي محيط زيس��ت به حساب مي آيد. 
نظرات پروفسور علي يخكشي فارغ التحصيل رشته 
مديريت منابع طبيعي از دانش��گاه ژرژ آگوست در 
اين خصوص قابل تأمل است. يخكشي معتقد است: 
در مناطقي كه ما شاهد سدسازي هستيم، پوشش 
گياهي با ريش��ه كم عمق رش��د نمي كند و زمين 
رفته رفته عريان مي شود و در نهايت هم مجال براي 
فرسايش اعم از بادي و آبي مهيا مي شود. مجموع اين 
عوامل دست به دست هم مي دهد و باعث مي شود 
كه باغدار و كش��اورز هر كدام به نوبه خود چاه هاي 
عميق تر در زمين هايشان حفر  كنند و بالطبع سطح 
آب زيرزميني را باز هم پايين تر برند. نتيجه اين كار 
هم كه امروز كم و بيش بر همه مش��خص اس��ت؛ 
بيابانزايي و شكل گيري چشمه هاي گرد و غبار.  اينكه 
ما سد را در جايي بزنيم كه ارزيابي زيست محيطي 
نشده اس��ت يا اگر هم ارزيابي شده صرفاً به منظور 

توجيه بوده است حتماً مشكل ساز خواهد بود. 
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 احداث سد براي كنترل سيلاب در گلستان
 راهكاري غيرفني و بدون توجيه

 در حالي كه كارشناسان بروز سيلاب هاي شديد در گلستان را معلول تخريب پوشش گياهي و فرسايش خاك مي دانند 
مسئولان گلستان احداث سد را به عنوان راهكار كنترل سيلاب ها مطرح مي كنند!

مرواريد سياه خزر بعد از انقراض، جهاني مي شود!
 نماينده مردم قائمشهر در مجلس در گفت وگو با »جوان« : درحالي شيلات با ارائه آمارهاي غلط، انقراض ماهيان خاوياري را در درياي خزر تسريع كرد 

كه بخش خصوصي با سرمايه گذاري هنگفت، توليد 3 ميليون تن خاويار پرورشي را در سال رقم زد

جاري شدن سيلاب در پي بارش هاي بهاره و تابستانه چند سالي است كه به يكي 
از مخرب ترين پديده هاي طبيعي در نواحي ش�مالي كشور تبديل شده است. 
پديده اي كه با تحميل خسارت هاي جاني و مالي فراوان قباي ناامني و حادثه خيزي 
را به استان هاي سرسبز شمالي به ويژه گلستان پوشانده است. در حالي كه پس 
از وقوع دو س�يل خانمانسوز گلس�تان در اوايل دهه 80 كه به كشته و مجروح 

شدن بيش از 650 نفر از ساكنان اين استان منجر شد انتظار مي رفت با توجه به 
مشخص شدن عوامل بروز و تشديد كننده چنين سيلاب هايي، راهكار مشخصي 
براي پيشگيري از اين پديده يافت شود اما تداوم اين خسارات به خوبي نشان 
مي دهد نه تنها در اين راستا اقدامات مؤثري انجام نشده است، بلكه مسئولان 
اين استان همچنان به پياده سازي راهكارهاي غير فني و بدون توجيه اصرار دارند. 

محمدرضا هاديلو

مريم احمدي
   گزارش يك

 4 درصد از تسهيلات اشتغالزايي كشور 
به چهارمحال و بختياري اختصاص يافت  

اس�تاندار چهارمحال و بختياري از    چهارمحال و بختياري
اختصاص 4/21 درصد از تس�هيلات 
اش�تغالزايي س�ال ج�اري كش�ور ب�ه اي�ن اس�تان خب�ر داد. 
قاسم سليماني دشتكي گفت: از مجموع ۲50 هزار ميليارد ريال تسهيلات 
اشتغال فراگير و مش��وق هاي اشتغالزايي در كش��ور حدود4/۲1 درصد 
برابر 11 هزار ميليارد ريال براي افزايش اش��تغال، كاهش نرخ بيكاري و 
رونق اقتصادي اين استان در س��ال جاري اختصاص داده شد. وي اظهار 
كرد: براس��اس آمار س��امانه رصد وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي در 
دولت يازدهم براي 41 هزار و 900 نفر در چهارمحال و بختياري اشتغال 
ايجاد شده است. وي افزود: 3 هزار و ۶00 ميليارد ريال تسهيلات از محل 
اقتصاد مقاومتي در س��ال 139۶ به چهارمح��ال و بختياري اختصاص 
يافت.  سليماني دشتكي تصريح كرد: با جذب اين تسهيلات، نرخ بيكاري 
چهارمحال و بختياري از ۲0/۲ درصد به 10 درصد و حتي پايين تر خواهد 
رسيد. سليماني دشتكي تأكيد كرد: رشد دانش آموختگان دانشگاهي، 
بازگشت نيروي كار از كشورهاي خليج فارس و استان هاي ديگر، بالا رفتن 
نرخ مشاركت و وارد شدن متولدين دهه هاي ۶0 و ۷0 به بازار كار، از دلايل 
افزايش نرخ بيكاري استان در سال گذشته محسوب مي شود. وي يادآور 
شد: سال گذشته 33 هزار و 500 متقاضي شغل در چهارمحال و بختياري 

وجود داشت كه براي 14 هزار و 300 نفر اشتغال ايجاد شد. 

 پرداخت 100ميليارد تسهيلات اشتغال 
به روستاهاي استان مركزي 

مديركل دفتر امور روستايي و شوراهاي     مركزي
استانداري مركزي گفت: از ابتداي سال 
جاري تاكن�ون يكص�د ميلي�ارد ريال تس�هيلات ب�ه طرح هاي 
اش�تغالزايي در روس�تاهاي اس�تان مركزي پرداخت شده است. 
س��عيد فائض پور ادامه داد: اعتبار امس��ال اس��تان مركزي براي ايجاد 
فرصت هاي اشتغال در روستاهاي اين استان، مجموعاً ۲00ميليارد ريال 
بوده و سهم شهرستان خمين از اين ميزان بودجه، با توجه به قرار گرفتن در 
فهرست مناطق محروم و به دليل بالا بودن نرخ بيكاري در اين شهرستان، 
يكصد ميليارد ريال است.  وي افزود: رويكرد دولت دوازدهم بسط و توسعه 
طرح هاي اشتغالزا در روستاها بوده و استان مركزي از ظرفيت و شرايط 
مطلوب براي ايجاد اشتغال روستايي برخوردار است.  فائض پور گفت: سرانه 
پرداخت تسهيلات اشتغالزايي در روستاها تا سقف هر نفر ۲0ميليارد ريال 
است و متقاضيان براي دريافت تسهيلات طبق ضوابط و مقررات قانوني بايد 
فرآيندهاي لازم را دنبال كنند تا به بانك هاي مرتبط معرفي شوند.  مديركل 
دفتر امور روستايي و شوراهاي استانداري مركزي ادامه داد: در شهرستان 
خمين نيز به ميزان 100 ميليارد ريال پرونده هاي متقاضيان به بانك ها 
معرفي شده اند كه طبق ضوابط و قانون بانك هاي عامل در ارائه تسهيلات، 
مبالغ به آنها پرداخت خواهد شد.  وي بيان كرد: باتوجه به رويكرد دولت در 
بسط و توسعه اشتغال روستايي كشور، يك و نيم ميليارد دلار تسهيلات 
با نرخ سود ۶ درصد مصوب شده تا به متقاضيان اشتغال در روستاها تعلق 
گيرد كه اميدواريم با ابلاغ تسهيلات مطلوب به استان مركزي، گام هايي 

مؤثر در اشتغالزايي و توسعه روستايي اين استان برداشته شود. 

 محور اصلي برنامه هاي »تبريز 2018« 
فرهنگي، اجتماعي و ورزشي است

با توجه به فرصت كوت�اه آمادگي براي     آذربايجان شرقي
روي�داد مه�م تبري�ز 2018 باي�د 
س�مت گيري اصلي اين رويداد را به سمت اجراي برنامه هاي فاخر 

فرهنگي، ورزشي و اجتماعي سوق دهيم. 
مهندس محمد حسين اسحقي، سرپرست شهرداري تبريز با عنوان كردن 
مطلب فوق گفت: دولت طي 15 سال گذشته به تدريج درآمد هاي پايدار 
شهرداري ها را حذف كرده است و بزرگ ترين خواسته شهرداري ها از دولت 
و قانونگذار برگرداندن اين درآمدها براي مديريت شهري است.  وي با تأكيد 
بر اينكه تبريز بايد مانند ساير كلانشهرها از درآمدهاي دولتي و ملي بهره مند 
شود، افزود:  وضعيت درآمدي تمامي شهرداري ها به خصوص شهرداري هاي 
كلانشهرها با توجه به ركود موجود در كشور مشخص است و در اين ميان 
حتي برخي سازمان هاي دولتي هم به فكر درخواست كمك و هبه از شورا و 
شهرداري هستند.  اسحقي با اشاره به سالروز بزرگداشت استاد شهريار و روز 
شعر و ادب فارسي در زادگاه اين شاعر بزرگ گفت: باعث افسوس است كه 
در روز ملي شعر و ادب و بزرگداشت شهريار در شهر ما يك برنامه مناسب و 
در شأن او برگزار نكرديم. قطعاً اگر دستگاه هاي متولي مي گفتند كه ما توان 
نداريم براي شهريار برنامه اجرا كنيم شهرداري مي توانست پا پيش گذاشته 

و برنامه مناسبي براي اين رويداد مهم اجرا كند.  كش����اورزان،    سيستان و بلوچستان
معتمدان، شوراها، 
دهياران و مردم شهرستان سراوان استان سيستان 
و بلوچستان در نامه اي به رئيس ستاد اجرايي فرمان 
حضرت ام�ام)ره( از تلاش هاي بني�اد بركت براي 
محروميت زدايي از اين شهرستان در قالب اجراي 
طرح هاي اجتماع محور آفت�اب قدرداني كردند. 

در اين نامه كه به امضاي دهها نفر از مردم و مسئولان 
شهرستان سراوان رس��يده، از بنياد بركت به دليل 
تلاش براي ايجاد اشتغال پايدار از طريق مشاركت 
با مردم محلي قدرداني شده است. در بخش هايي 
از اين نامه آمده است: »اقدام به جا و شايسته  بنياد 
بركت در زمينه  ايجاد اش��تغال و فقرزدايي و ايجاد 
توازن در امكانات، رفاه و اشتغال روستاهاي كشور در 

پي فرمان تاريخي بنيانگذار كبير انقلاب اسلامي و 
نگاه ويژه  ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( در اين 
راستا قابل تقدير و تحسين است.« با توجه به ظرفيت 
بالاي شهرستان سراوان در توليد خرما  قرار است 
بنياد بركت در قالب ط��رح اجتماع محور »آفتاب« 
براي راه اندازي كارخانه فراوري و بسته بندي خرما با 
تعاوني متشكل از روستاييان سراوان مشاركت كند. 

 تقدير مردم سراوان 
 از طرح هاي 
 اجتماع محور
 بنياد بركت 

 زمين و دريا 
در خدمت گردشگري هرمزگان

وقتي قرار اس�ت در م�ورد گردش�گري صحبت كني�م بايد تمام 
حوزه ها و زيرمجموعه هاي آن را مدنظر داشته باشيم. از بوم گردي، 
طبيعت گردي و گردشگري سلامت گرفته تا گردشگردي دريايي. 
گردش�گري دريايي، ح�وزه اي كه اي�ران به دليل دسترس�ي به 
بزرگ ترين درياچه جهان و خليج هميشه فارس و درياي عمان كه 
به تمام آب هاي آزاد دنيا راه دارد، مي تواند در آن حرف هاي زيادي 
براي گفتن داشته باشد. با اين اوصاف بايد گفت كه فقط در استان 
هرمزگان و با وجود 14 جزيره، منبعي عظيم در حوزه گردشگري 
وجود دارد كه هيچ برنامه اي براي آنها وجود ندارد و دليل عمده اين 
امر هم مشخص نبودن متولي اصلي آن است. چيزي كه نه ميراث 
فرهنگي مي داند بايد چه كار كند، نه هيچ سازمان و نهاد ديگري؟!

    
استان هرمزگان به علت همجواري با آب هاي جنوب كشور و بافت تاريخي و 
كهن خود از جمله استان هايي به شمار مي آيد كه مي تواند حرف هاي زيادي 
در زمينه گردشگري در حوزه هاي مختلف داش��ته باشد. با اين حال گويي 
هنوز هيچ برنامه مشخصي براي استفاده از اين ظرفيت ها وجود ندارد و حتي 
مسئولان گردشگري استان هم نمي دانند چه كار بايد كنند؟ اين امر را مي توان 
از حرف هاي مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري هرمزگان به 
خوبي متوجه شد وقتي مي گويد: »متأسفانه اكثراً به اشتباه، اصرار در معرفي 
هرمزگان تنها از بعد صنعتي و تجاري آن دارند و ابعاد گردش��گرپذير آن را 
ناديده مي گيرند. از آن گذشته ضعف همكاري هاي بين بخشي و اجرا نشدن 
قانون هاي مربوط به مشوق هاي سرمايه گذاري در بخش گردشگري به وسيله 

ساير دستگاه ها، از ديگر موانع پيشرفت صنعت گردشگري استان است.«
   گردشگري هرمزگان متولي ندارد

با اينكه طي سال هاي اخير عنوان ش��ده كه تعداد ورود گردشگر خارجي 
به كشور افزايش يافته است اما هرمزگاني ها اين مسئله را در مورد استان 
خودشان صحيح نمي دانند و معتقدند حتي كاهش هم داشته است.  هم 
اكنون چيزي حدود 5 ميليون توريست در طول سال وارد ايران مي شود كه 
قرار است تا سال 1404 اين رقم به ۲0 ميليون نفر برسد.  در همين رابطه 
مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري استان هرمزگان با 
اشاره به اينكه درآمد گردشگري به علت نسبي بودن آمارها قابل اندازه گيري 
دقيق نيست، مي گويد: »تنها راه تشخيص تعداد ورود گردشگران خارجي به 
هرمزگان آمار فرودگاه، وزارت امور خارجه و نيروي انتظامي است.« محسن 
ضيايي با اشاره به اينكه درخواست هاي فراواني براي سرمايه گذاري در بخش 
گردشگري استان مي شود كه به دليل همين موانع اجرايي نمي شوند، ادامه 
مي دهد: »در استان هايي مانند اصفهان و آذربايجان شرقي توانسته اند از 
مشوق هاي قانوني به خوبي براي پيشرفت صنعت گردشگري خود استفاده 
كنند اما اداره هاي دولتي هرمزگان در اين زمينه كوتاهي مي كنند. توسعه 
گردشگري و افزايش درآمدهاي اين حوزه در استان، همكاري تمامي ادارات 
ذيربط را مي طلبد.« وي با بيان اينكه در حوزه صنايع دستي گلابتون بندر 
خمير و حصير ميناب را براي ثبت ملي آماده كرده ايم، تصريح مي كند: »در 
پي تفاهماتي كه با آموزش وپرورش و شهرك صنعتي شهرستان ميناب 
داشته ايم در حال تأسيس يك هنرستان با گرايش صنايع دستي در ميناب و 
همچنين ايجاد يك شهرك صنايع دستي در شهرك صنعتي تياب در جهت 
توسعه آموزش، توليد و فروش صنايع دستي استان هرمزگان هستيم.« اين 
مقام مسئول با اشاره به اينكه ثبت جهاني بندركنگ نياز به بررسي هايي 
داش��ت كه مطالعات ضوابط اجرايي آن به يك ش��ركت خصوصي واگذار 
ش��ده و تاكنون 80 درصد از پرونده مطالعات آن جه��ت ثبت جهاني در 
يونسكو آماده است، مي افزايد: »وقتي سخن از ثبت جهاني مي شود اكثريت 
فكر مي كنند يونسكو بودجه در اختيار ما قرار مي دهد درصورتي كه تنها 
حمايت هاي فكري، علمي و آموزشي در اختيارمان قرار مي دهد.« در كنار 
تمام پتانسيل هاي موجود در خشكي، هرمزگان 14 جزيره در دريا دارد كه 
منبع عظيمي در حوزه گردشگري است و مي تواند دنياي گردشگري استان 
را متحول كند.  البته بايد گفت قرار اس��ت براي ثبت ملي و جهاني فنون 
لنج سازي كه بين استان هاي هرمزگان، خوزستان و بوشهر مشترك است 

در بندركنگ به عنوان پايلوت ثبت جهاني شود.

مديركل حفظ آثار دفاع مقدس استان اصفهان:
 مسئولان در تكميل باغ موزه دفاع مقدس 

اصفهان همكاري نمي كنند
باغ موزه دفاع مقدس استان اصفهان بايد در دهه 70 تكميل مي شد 
اما هنوز يك س�وم وعده هاي داده ش�ده براي تكمي�ل اين پروژه 

محقق نشده است. 
 سردار مجتبي ش��يروانيان، مديركل حفظ آثار و نش��ر ارزش هاي دفاع 
مقدس استان اصفهان كه به مناسبت هفته دفاع مقدس سخن مي گفت با 
عنوان كردن مطلب فوق گفت: تقارن هفته دفاع مقدس با دهه اول محرم از 
امسال تا پنج سال آينده ادامه خواهد داشت؛ فرهنگ دفاع مقدس برگرفته 
از فرهنگ عاشورا و قيام اباعبدالله  الحس��ين)ع( بود.  وي افزود: نيروهاي 
مسلح در دوران دفاع مقدس تا پاي شهادت، اسارت و جانبازي رفتند و با 
تقديم بهترين جوانان، نوجوان و فرزندان خود نه تنها با يك شهيد بلكه با 
چندين شهيد و جانباز به رسالت و تكليف خود عمل كردند و امروز تكليف 
زينب گونه همه ماست كه ارزش هايي را كه آنان براي كشور آفريدند، زنده 
نگه داريم.  مديركل حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس استان اصفهان 
گفت: هدف انقلاب اسلامي نه تنها در سطح مرزهاي جغرافياي جمهوري 
اسلامي بلكه در همه جهان و براي مستضعفان جهان بود.  وي تصريح كرد: 
در راستاي برگزاري برنامه هاي هفته دفاع مقدس شعار هفته دفاع مقدس 
امسال برگرفته از سخن مقام معظم رهبري بوده و اين شعار با عنوان »من  
انقلابي هستم« خواهد بود.  شيروانيان عنوان داشت: كميته هاي 10گانه 
براي برگزاري برنامه هاي هفته دفاع مقدس جلسات متعددي برگزار كردند 
و رژه نيروهاي مسلح روز جمعه با مسئوليت سپاه برگزار خواهد شد.  وي 
خاطرنش��ان كرد: نمايش��گاه هفته دفاع مقدس در ضلع جنوبي ميدان 
امام)ره( با رويكرد نرم افزاري فرهنگ عاشورايي برگزار خواهد شد. همچنين 
نمايشگاه تجهيزات سنگين به مناسبت هفته دفاع مقدس در باغ موزه دفاع 
مقدس استان اصفهان برگزار مي شود.  مديركل حفظ آثار و نشر ارزش هاي 
دفاع مقدس استان اصفهان يادآور ش��د: در دوران دفاع مقدس ما با يك 
كشور نمي جنگيديم بلكه با بيش از ۷0 كشور از غرب و شرق دنيا مقابله 
مي كرديم.  شيروانيان با گلايه از بي توجهي نسبت به تأمين منابع مالي براي 
تكميل پروژه باغ موزه دفاع مقدس استان اصفهان متذكر شد: باغ موزه دفاع 
مقدس استان اصفهان بايد در دهه ۷0 تكميل مي شد ولي هنوز فاز نخست 
آن هم به  رغم وعده هاي داده شده تكميل نشده است. يك  سوم وعده هاي 
داده شد هم محقق نشده و اكنون ۲۶ سال وعده هاي تكميل باغ موزه دفاع 
مقدس اصفهان در گذر زمان محو شده است و اين نشان مي دهد مسئولان 
استان در تكميل باغ موزه دفاع مقدس اصفهان همكاري نمي كنند.  وي 
ادامه داد: اميدواريم براي س��ال آينده فاز نخس��ت باغ موزه دفاع مقدس 
استان اصفهان به بهره برداري برسد؛ چراكه اين مطالبه بحق مردم اصفهان 
و جامعه ايثارگري اين استان است. موزه دفاع مقدس همدان به  رغم دارا 
بودن جامعه ايثارگري كوچك تر اين استان، بيش از 10 سال است كه به 
بهره برداري رسيده است.  مديركل حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس 
استان اصفهان اذعان داشت: به مناسبت هفته دفاع مقدس يادواره شهدا در 

بيش از 1۲3 نقطه سراسر استان اصفهان برگزار خواهد شد.
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